
 
    
 

VIAs Uddannelsesudvalg for diakoni og 
socialpædagogik 
 
Sted: 
Online 
TEAMS link fremgår på 
mødeindkaldelsen 

 Mødedato: 
18. april 2024 kl. 13.00-15.00 

 
Medlemmer af uddannelsesudvalget 

Jonas Jakobsen, regionschef Kirkens Korshær 
Sara Ellesøe Hansen, faglig sekretær Socialpædagogerne 
Poul Erik Clausen, generalsekretær, Jysk Børneforsorg 
Sven Madsen, kvalitetschef Blå Kors 
Kirsten Elisa Petersen, forskningsprogramleder, DPU  
Claus Smedegaard Kjeldsen, rektor Bjerringbro Gymnasium 
Lene Aakjær Jensen, afdelingsleder Syddjurs Kommune 
Susanne Kolby Rahbek, KFUMs sociale arbejde 
Cecilie Bøjlund, underviser  
Bodil Lodbjerg, underviser 
Helle Svendsen, studerende 
Jonas Højland Nielsen, studerende 
 
Tilknyttet uddannelsesudvalget 
 
Repræsentanter for uddannelsens ledelse 
Jacob Zakarias Eyerman, Diakonhøjskole 
Susanne Kristophersen, Diakonhøjskole 
Lene Mosegaard Søbjerg, VIA 
Lykke Koldby Steengaard, VIA 
 
Gæster (punkt 6):  
Ove Kousholt Højer, afdelingsleder Favrskov Kommune 
Emma Løbner Bergstedt, studerende 
 
Referent 
Heidi Vive, VIA 
 
Afbud 
Jonas Jakobsen, Sven Madsen, Kirsten Elisa Petersen, Susanne Kolby 
Rahbek, Helle Svendsen, Jonas Højland Nielsen, Lene Mosegaard 
Søbjerg 
 
 
Dagsorden 
 

1. Velkommen og godkendelse af dagsorden kl. 13.00 
2. Valg af formand kl. 13.05 
3. Siden sidst kl. 13.10 
4. Resultater fra DKs Studieundersøgelse 2023 kl. 13.30 
5. Studieintensitet – erfaringer fra tiltag kl. 13.50 
6. Studenterperspektiv på praktik kl. 14.15 
7. Evt. kl. 14.45  

 
Referat 

Mødeleder: Jacob Zakarias Eyerman 
Referent: Heidi Vive 

E: HVIV@via.dk 
T: +4587551752 

Dato: 18. April 2024 
Ref.: HVIV 
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Punkt  1. Velkommen og godkendelse af dagsorden 

Sagsansvarlig: Jacob Zakarias Eyerman 
 
Bilag: Referat af uddannelsesudvalgsmøde d. 22. november 2023 
 
Sagsfremstilling 
Godkendelse af dagsorden for dagens møde og referat af seneste møde. 
 
Indstilling 
Uddannelsesudvalget godkender dagsorden og referat. 
 
Referat 
Dagsorden for dagens møde og referat af seneste møde blev godkendt. 
 

Punkt  2. Valg af formand 

Sagsansvarlig: Jacob Zakarias Eyerman 
 
Sagsfremstilling 
Der skal vælges ny formand for udvalget, da Jonas Jakobsen ønsker at være menigt medlem.  
Poul Erik Clausen har meddelt, at han gerne træder til som formand. 
 
Indstilling 
Uddannelsesudvalget vælger ny formand for den resterende periode indtil 2026. 
 
Referat 
Poul Erik Clausen blev valgt som formand for uddannelsesudvalget.  
 

Punkt  3. Siden sidst 

Sagsansvarlig: Jacob Zakarias Eyerman 
 
Sagsfremstilling 
Orientering om aktiviteter siden sidst, herunder: 

• Status på ny bekendtgørelse og merituddannelse 
• Kort bordrunde – hvad rører sig i praksis? 

 
Indstilling 
Udvalget drøfter orienteringerne om aktiviteter siden sidst og deler eventuelle relevante nyheder fra egne 
arbejdspladser. 
 
Referat 
 
Nøgletal: 

• Opgjort STÅ tal for 2023, ca. 230 hvilket er på niveau med året før 
•  28 Studerende skriver pt. bacheloropgave 
• Optog i februar 2024 38 studerende 
• Der har været kvote 2 ansøgningsfrist, lille fremgang, 42 har søgt uddannelsen som 1. prioritet 

 
Aktiviteter 
Studietur til Hamborg for alle undervisere i uge 17. 
Snarlig studietur til Filippinerne for Globus midler, hvor studerende skal arbejde med forebyggelse af online 
seksuelle krænkelser. 
Stor interesse for kursus i eksistentiel og åndelig omsorg, kursus i juni fuldt 
booket, kører igen til efteråret. 
Afventer reform af professionsuddannelserne og betydning heraf. 
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Status på ny bekendtgørelse og merituddannelse 
Styrelsen har godkendt justering af mål for læringsudbytte samt at bedømmelse af praktik fremadrettet kan 
bedømmes bestået/ikke bestået i stedet for med karakter.  
Ulønnet praktik er blevet opgivet i denne omgang grundet lang sagsbehandlingstid ved styrelsen.  
Ift. ønsket om at udbyde en merituddannelse har styrelsen afvist dette, men henvist til muligheden for 
heltidsuddannelse tilrettelagt på deltid, hvilket VIA vil undersøge nærmere. Lykke italesatte en opmærksomhed 
omkring, at det er et stort arbejde og kan være vanskeligt at drifte. Sara supplerede med, at den 
socialpædagogiske toning mangler pt, men KL har pt. sat stopper for løn til meritpædagoguddannelsen, så 
vanskeligt på nuværende tidspunkt.    
 
Bordet rundt 
Kort bordrunde med nyt fra udvalgets medlemmer. 
 
Socialpædagogerne: afventer ny bekendtgørelse for pædagoguddannelsen. OK 24 er landet, højere løn under 
praktik. Optaget af at få habilitetsperspektiv med ind i den pædagogiske praksis, deler gerne viden. 
 
Bjerringbro Gymnasium: hvis adgangskrav hæves, vil det ramme skævt og påvirke det videre 
rekrutteringsgrundlag for videregående uddannelser, der vil blive forringet. Optaget af kunstig intelligens og AI, 
hvilken betydning får det for undervisning og eksamen.   
 
Jysk Børneforsorg: oplevelse af, at et øget antal studerende har svært ved at efterleve det forventede i 
praktikken. Efterspurgte fælles opmærksomhed omkring hvordan aftagere og uddannelser kan hjælpe de unge, 
dagsordensætte i relevante fora. Det er muligt at få SPS under praktik.    
 

Punkt  4. Resultater fra DKs Studieundersøgelse 2023 

Sagsansvarlig: Jacob Zakarias Eyerman 
 
Sagsfremstilling 
Præsentation af de væsentligste resultater fra Danmarks Studieundersøgelse og drøftelse heraf. 

Indstilling 
Udvalget præsenteres for resultaterne af undersøgelsen og drøfter disse. 
 
Referat 
Alle resultaterne var blevet udsendt til udvalget forud for mødet. Jacob præsenterede de væsentligste resultater: 

• Overordnet et godt fagligt og socialt miljø, de studerende føler sig godt tilpas, entusiastiske undervisere, 
sammenhæng mellem teori og praksis og de studerende kan se sig selv som en del af professionen 

• Nogle studerende holder sig tilbage fra at stille spørgsmål 
• En del har oplevet stærke stresssymptomer, men det er alt det udenfor uddannelsen, der presser 
• Studieintensitet på 34 timer om ugen, 5 times lønnet arbejde og 1 times frivilligt 
• 54 % af de studerende angiver, at de ingen funktionsnedsættelse har 
• Der er arbejdet meget med feedback, men ses ikke i resultaterne 

 
Udvalget drøftede resultaterne og flere tilkendegav, at resultaterne er flotte. Der er enkelte 
opmærksomhedspunkter, bl.a. en nysgerrighed omkring funktionsnedsættelser og stresssymptomer. Flere end 
tidligere får SPS, men der er ikke en oplevelse af, at mange studerende på uddannelsen er udfordret. Udvalgets 
medlemmer drøftede, at der er en anden opmærksomhed og et sprog omkring det end tidligere.   
 

Punkt  5. Studieintensitet – erfaringer fra tiltag 

Sagsansvarlig: Jacob Zakarias Eyerman 
 
Sagsfremstilling 
Susanne præsenterer arbejdet med at højne studieintensiteten, herunder 
erfaringer fra tiltag og de seneste data fra Danmarks Studieundersøgelse. 
 
Indstilling 
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Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning og drøfter denne. 
 
Referat 
Susanne fortalte om uddannelsens arbejde med studieintensitet og forskellige tiltag for at højne denne.  
Niveauet har været nærmest uændret gennem årene, tilbage i 2013 angav de studerende studieintensiteten til 
33 timer om ugen og i dag angiver de den til 34 timer om ugen. Forsøg med egne målinger og 
ugeregistreringer, opmærksomhed omkring studieaktivitetsmodel, tale ansvar for egen læring op, dagsordensat 
hos DSR og blandt underviserne. De studerende klarer sig fint til eksamener og trives. 
 
Udvalget drøftede studieintensiteten og flere medlemmer tilkendegav, at det ikke nødvendigvis er 
hensigtsmæssigt eller nødvendigt, at studieintensiteten højnes, samt at det er vanskeligt at måle 
studieintensitet. Det blev drøftet, at mødepligten er med til at understøtte de studerendes trivsel og læring.  
 

Punkt  6. Studenterperspektiv på praktik 

Sagsansvarlig: Jacob Zakarias Eyerman 
 
Gæster: Ove Kousholt Højer fra Favrskov Kommune og studerende Emma Løbner Bergstedt deltog i 
punktet for at dele deres erfaringer med udvalget. 
 
Sagsfremstilling 
Hvordan kvalificeres de studerendes læringsrum i praktikken?  
Hvilke udfordringer møder de studerende i praktikken? 
Hvordan kan praktiksteder uden for Aarhus gøres attraktive, så de studerende også vælger dem? 
 
Punktet indledes med oplæg fra studerende og indspark fra aftagere.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at uddannelsesudvalget tager præsentationen til efterretning og drøfter perspektiverne på 
praktikken.  
 
Referat 
Susanne gav en indflyvning til punktet ved at præsentere resultater vedr. praktikken, som de studerende 
generelt har en positiv oplevelse af, hvilket er vigtigt, da praktikken udgør en væsentlig del af uddannelsen. 
Henviste til rapport fra Danmarks Evalueringsinstitut ift. indsigter og perspektiver på praktik.  
Oplæg fra Ove fra Favrskov Kommune, der italesatte, at de studerende opleves mere udfordrede end tidligere 
og mindre robuste på det personlige plan samt behov for krav til vejlederfunktionen. Emma, der er studerende, 
fortalte om egne oplevelser af praktikker. Efterspurgte åbenhed og nysgerrighed, praktikant bør inddrages i de 
samme aktiviteter som øvrig personalegruppe, forbesøg og vejledning på faste tidspunkter er givende.  
 
Udvalget drøftede perspektiver på praktikken og havde følgende pointer: 

• Praktikanter indgår i normeringen og skal derfor kunne indgå i vagtplanen. Det skaber udfordringer, hvis 
de ikke møder op, behov for stabilitet 

• Ulønnede praktikker ville kunne noget andet, men samtidig medføre andre problematikker 
• Flere aftagere italesatte en oplevelse af, af flere studerende bakser med personlige udfordringer, hvilket 

vanskeliggør udbyttet af praktikken 
• De unge tilhører generation z, opmærksomhed omkring hvad det betyder for arbejdsgiver 
• Praktikanterne skal kunne fungere på arbejdsmarkedet og honorere forventninger. Uddannelse og 

praktiksted skal samarbejde om at sikre, at praktikken bliver en god oplevelse. Ledelseslaget skal 
inviteres med ift. forventninger og løsninger.  

• Vejlederen har vigtig funktion og skal være kvalificeret, evt. mere understøttelse/stilladsering. SPS er 
også en mulighed under praktikken, balancegang 

• Ansættelsesforholdet og læringsmiljøet i praktikken, pressede arbejdsforhold og 
rekrutteringsudfordringer betyder flere ufaglærte og mange vikarer. Arbejdsopgaver skal kunne 
tilpasses de studerende zone for nærmeste udvikling 

• Flere studerende på samme praktiksted giver noget særligt 
• Transport kan være en udfordring ift. praktiksteder udenfor Aarhus – måske kan der etableres 

kørselsordning med fastansatte 
 

Susanne kvitterede for oplæg og udvalgets input.   

https://www.eva.dk/videregaaende-uddannelse/oplevelsen-praktik-paa-uddannelserne-laerer-paedagog-sygeplejerske
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Punkt  7. Eventuelt 

Sagsansvarlig: Poul Erik Clausen 
 
Midler til kompetenceudvikling – det specialiserede socialområde 
Regeringen har afsat 63 millioner kroner til professionshøjskolerne til uddannelse og efteruddannelse af 
personale på det specialiserede socialområde frem mod 2028. Hver professionshøjskjole får del i 
midlerne – tag fat i de professionshøjskoler, hvor institutionerne ligger. VIA har valgt, at en del af 
midlerne går til kurser for potentielt kommende PAU studerende, PAU videreuddannelse og 
akademimoduler og diplomuddannelser. Midlerne går også til merituddannelser for ansatte på det 
specialiserede socialområde. Midlerne må ikke gå til vikarer. Mere information følger her (opdateres 
forventeligt uge 19)  
 
Ny diplomuddannelse i rusmiddelbehandling 
Læs mere om uddannelsen her. Muligt at søge tilskud, så prisen reduceres væsentligt.  
 
Uddannelsesudvalgets møder – forslag om variation i form og længde 
Dagens møde var et onlinemøde grundet dagsordenspunkterne, men ambition om et fysisk møde i efteråret. 
Næste møde er d. 28. august.  
 

 

https://www.via.dk/efter-og-videreuddannelse/studievejledning/tilskud-til-efteruddannelse
https://www.via.dk/efter-og-videreuddannelse/uddannelsestilbud/uddannelser/diplomuddannelse-i-rusmiddelbehandling
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